
vélni, következtethető abból, mert már most is azzal igazolják 
ebbeli mulasztásukat, hogy a gesztenye fiatal korában nagyon 
lassú növésű és csak 3 0 — 4 0 év múlva ád termést, mely bajon 
azonban szintén lehet részben segíteni a fatörzs környékének 
felkapálása és növénytrágya alkalmazása által. 

— s. s. — 

Az Országos Erdészeti-egyesület közgyűlése. 
Áz Országos Erdészeti-egyesület idei közgyűlése P e s t e n 

a megyeház nagy termében folyó hó 16-án tartatott meg. A 
tagok az ország különböző részeiből : északról, délről s Er 
délyből is, daczára a hideg által nagyban nehezített utazásnak, 
képviselve voltak. A földművelési ministeriumot K e n e s s e y K. 
osztálytanácsos, Pest városát P o l g á r K. tanácsnok, Kecskemét 
városát S z a p p a n o s J., Kassa városát H a s k e E. városi 
erdőmester, az ó-budai m. kir. jószágigazgatóságot F a r k a s J. 
igazgató, Marosvásárhely városát L á z á r A. országos képviselő 
és Szászváros közönségét S t e n g e l D. erdőmester képviselték. 

K e g l e v i c h Béla gróf elnök az egylet ez évi működé
séről tett részletes és tetszéssel fogadott jelentést, s tudósítá
sában előadta a futóhomok megkötése, az egyesületi"1 házvétel, 
az Amerikában alkalmazott faburkolat, az erdészeti szakoktatás, 
illetőleg ösztöndijazások és a szakkönyvek kiadása ügyében tett 
egyleti intézkedéseket. 

K e n e s s e y K. osztálytanácsos indítványára a homokkötés 
eszközlésére elfogadta az egyesület, hogy különböző vidékeken 
a tengeri fenyővel (pinus maritima) kísérlet tétessék. 

Magot ós csemetéket e fanemből az egyesület szerzend, 
mire és kísérleti hely adására Kecskemét város nevében annak 
képviselője is késznek nyilatkozott s ajánlatát az egyesület is 



elfogadta. A homokkötés ügyében teendő további intézkedésekre 
nézve javaslattétel végett D i v a l d A., L u c z c n ' b a c h c r P., 
F a r k a s J. és B e d ő A. tagtársakból álló bizottság külde
tett ki. 

Az egylet a már teljesen elfogyott erdészeti műszótárbői 
közelebbről ujabb s bővitett kiadást rendez. 

Kedvezően fogadtatott az egyesület vagyoni viszonyaira 
vonatkozó pénztári jelentés. Ebből kitűnik, hogy az egyesület 
tőkevagyona évről-évre örvendetesen gyarapodik, s a tagok 
évdijából befolyó jövedelmen kivül az egylet még 43 ,092 frtnyi 
tőkével bir, melyből 15 ,300 frt m. földhitelintézeti zálogleve
lekből, 1 9 5 0 frt magy. úrbéri papírokból, 200 frt egységes 
állampapírból, 842 frt készpénzből és 25 .400 frt 5 % - a l 
kamatozó magánkötvényből áll. 

Több évdijas tag belépésén kivül ujabb alapítványok ez 
évről is jelentettek be, i g y : É r k ö v y Adolf orsz. képviselő 
alapított 100 frtot, S c h e r t o s s Arthur gr. 100 frtot. Ké
n e s s e y Kálmán m. kir. osztálytanácsos 100 frtot, E l e ő d 
Józsa gyárbirtokos 100 frtot, S z a t h m á r m e g y e g a z d a 
s á g i e g y l e t e 100 frtot, K a l m á r Tivadar 100 frtot, 
K a l l i n a- Károly 100 frtot, S c h o b e l Károly 100 frtot és 
H a a s Adolf fakereskedő szintén 100 frtot. Sok ily derék 
alapitót kívánunk a hazai erdőbirtokosok sorából az ezeknek 
érdekét közvetve és közvetlenül is szolgáló egyletnek, mely 
szakbeli tanácsával készségesen áll minden erdőbirtokos ren
delkezésére. 

D i v a l d Adolf indítványára a közgyűlés felterjesztést inté-
zend a földművelési ministeriumhoz, azon nyilt levél alapján, 
melyet az „Erdészeti Lapok" szerkesztője B e d ő Albert a 
hazai fakereskedés ügyében emiitett lapok ez évi VIII. füzetében 
közreadott. E felterjesztésben a ministerium fel fog kéretni, 
hogy a nyilt levélben kifejezett értelemben a faáraknak hiteles 



jegyeztctőse végett a városi hatóságok, valamint a kereskedelmi 
és iparkamarák és consulatusok utján intézkedjék, s hogy ezen 
faárakat a közönség tudomására való hozatal végett az Erdé
szeti-egyesülettel közölje. Az egyesület ehbeli fellépését a „ H o n " 
és „ P e s t c r L l o y d " czimü napi lapok örömmel üdvözlik és 
pedig annyival inkáhh, mert mig köztudomás szerint Bécsken a 
faárak a tőzsdének is tárgyát képezik, addig nálunk még ugy-
szólva a helyi- és a szomszéd fapiaczok árairól sem birunk 
hiteles és a tényleges viszonyoknak megfelelő tudomást szerezni. 

A jövő évi közgyűlés hellének megválasztása a választ
mányra bízatott, a nézetek azonban oda irányultak, hogy a 
gyűlés Erdélyben tartassák meg. 

Az igazgató-választmányba Tisza László és Almásy Pál 
személyeikben két uj tag választatott, 

Minthogy a közgyűlés az egylet jövő évi költségvetésének 
részletes tárgyalásába az idő rövidsége miatt nem bocsátkoz
hatott, ezzel s illetőleg a költségvetés megállapításával az igaz
gató választmányt hizta meg. A pénztári számadások és költség
vetési tervezet felülvizsgálatára K á d á r J., R o l l e r A. és 
M a y e r K. tagtársakból álló bizottság küldetett ki, azon hoz
záadással, hogy a jelentés az igazgató választmánynak lesz 
előterjesztendő. Felemiitjük itt még, hogy az elnökség abbeli 
indítványát, miszerint az egyleti titkár fizetése folyó 1 8 7 1 . évi 
január 1-től számítva évi 1000 írtról 1200 frtra emeltessék fel, 
a tagok általános helyesléssel fogadták. 

A Bécsben megtartandó világkiállítás ügyében az egylet 
részéről a vidéken működendő bizottsági tagok megválasztattak, 
s ezenkívül valamennyi egyleti tag külön is fel fog kéretni, 
hogy a kiállításban való minél nagyobb részvételre vidékén és 
köréhen közreműködjék. 

A közgyűlésen jelen alkalommal az uj erdőtörvény ügye 
nem jött tárgyalásra, miután a tagok erősen meg voltak győ-



ződve arról, hogy Szlávy minister ur az erdészeti törvényjavas
latot még e folyó, vagy legalább jövő január hóban a képviselő
ház elé terjeszti. 

Szivünkből óhajtjuk, hogy a tagok és igy az egyletnek is 
indokolt reménye és jóbitelü várakozása csalódást ne szen
vedjenek. 

Gyűlés után az elnök, K e g 1 e v i c h Béla gróf, a tagokat 
a „Hungária" szállodába az általa adott diszebédre hivta meg. 

Az országgyűlés pénzügyi bizottságának jelen
tése az államerdök 1872-ik évi költségvetéséről. 

A bizottság az államerdők költségvetésének összeállítására 
nézve általában megjegyzi, hogy a pénzügyminister az 1871- ik 
évben hozott határozatoknak megfelelt, a mennyiben a bruttó 
budget elveihez képest az erdők mindazon jövedelmei, melyet 
azok a bányászatnak és más államjavaknak kiszolgáltatnak, az 
erdők bevételei között vannak felvéve. 

Ezenkívül ezen költségvetés mindazon kimutatásokat is 
tar talmazza, melyeket a képviselőház a pénzügyi bizottság 
véleménye folytán mellékelteim* kivánt és a melyek az évenként 
termelt és az év elején átvett fa- és anyagkészletek mennyi
ségét és értékét előtüntetik. 

Végül megjegyzi még a bizottság, hogy az 1872-ik évi 
előirányzatnak egy további előnye az is, hogy a személyes já 
randóságok, melyek eddig az üzemi kiadásokkal együtt voltak 
felvéve, ezen költségvetésben ezektől elválasztva vannak ki
mutatva. 

Ennyit a költségvetés alakjára és összeállítására nézve. 


